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[Justitsministeren.] 
borgerlig sag i første instans skal behand- 
les ved underret eller landsret. Grænsen er 
senest blevet ændret i 1965, hvor den blev 
forhøjet fra 3.000 kr. til 6,000 kr,. Siden da 
er sket en betydelig stigning af priser og 
lønninger. En ajourføring af den nugælden- 
de grænse på 6.0QO kr. under hensyn til 
den økonomiske udvikling ville begrunde en 
forhøjelse af grænsen til ca. 8.000 kr. For 
at opnå en yderligere aflastning af lands- 
retterne foreslås imidlertid en forhøjelse til 
10.000 kr. 

Forhøjelsen, vil betyde, at godt en tredje- 
del af alle borgerlige sager i første instans 
overføres til underretterne. 

Spørgsmålet om en lettelse af arbejds- 
byrden har især betydning for østre lands- 
ret, hvor sagsantallet i de senere år har 
været stærkt stigende, hvilket har medført 
meget lange berammelsestider. Forhøjes 
underretsgrænsen som foreslået, vil det mod- 
virke den yderligere udvidelse af antallet 
af dommere i østre landsret, som ellers kan 
blive aktuel i en nærmere fremtid. Jeg har 
herved forudsat, at sagsantallet ikke fort- 
sat stiger, således at en udvidelse af den 
grund vil blive nødvendig. 

Det er vanskeligt at skønne over, hvilken 
betydning forhøjelsen af grænsen vil; have 
for underretterne. For Københavns byrets 
vedkommende 'må det dog antages, at det 
vil blive nødvendigt at udvide antallet af 
dommere, og i nogle retskredse kan for- 
højelsen af grænsen bidrage til at aktuali- 
sere spørgsmålet - om deling af retskredsen 
eller ansættelse af flere dommere ved retten. 
De fleste steder vil det forøgede arbejde 
imidlertid kunne udføres, uden en udvidelse 
af personalet. 

Samtidig med: en forhøjelse af underrets- 
grænsen foreslås det at foretage en forhøj élse 
af grænserne i retsplejelovens § 482, stk. 2, 
og § 595, stk. 1. 

Med disse ord skal jeg anbefale lovforsla- 
get til det høje tings velvillige behandling. 

Ordføreren for lørslagss.tillerne (Kjær Ras- 
mussen): Jeg tillader mig herved for folke- 
tinget at fremsætte forslag til lov om støtte 
til uddannelse. 

Lovforslaget svarer ganske til det lovfor- 
slag, som forslagsstillerne fremsatte den 27.. 
februar 1969 (Folketingstidende 1968769, til- 

læg A sp). 4129. Det nævnte lovforslag kom 
til 1. behandling den 21. marts (F. sp. 5030) 
og henvistes derefter til et udvalg, som 
imidlertid ikke afgav betænkning over for-, 
slaget. 

Der er i den skriftlige fremsættelse fra 
sidste samling indgående gjort rede for bag- 
grunden for lovforslaget, hvorfor jeg i det 
hele skaI' ,henyise hertil, se folketingets for- 
handlinger 1968-69, sp. 4491. ' 

Hensigten med lovforslaget er at sikre, 
at ingen af økonomiske grunde forhindres i 
at uddanne sig. Skal, dette opnås, må det 
offentlige i hvert fald dække de nødven- 
dige personlige omkostninger, som den ud- 
dannelsessøgende har i uddannelsesperio- 
den. , 

Dermed er det uddannelsesmæssige klasse- 
samfund ikke. afskaffet. Faktorer af geogra- 
fisk, miljømæssig og anden art er stadig 
med til at opretholde den ulige rekrutte- 
ring. Og de kan ikke fjernes, uden at man 
forandrer de økonomiske, 'magtmæssige og 
politiske strukturer. Vi tror altså ikke, at 
vi med det foreliggende forslag har skabt 
hele baggrunden for, hvad man kalder en 1 
demokratisering af uddannelserne, men mit 
parti har ønsket at pege -på. muligheden for, 
selv med det nuværende samfundssystem, 
at komme en del af de uddannelsesmæssige 
Urimeligheder til livs. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 
gerne til lovforslaget, skal jeg hermed an- 
befale det til folketingets velvillige behand- 
ling. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Poul Dam),- 
Jeg skal herved tillade mig at fremsætte 
tre forslag til folketingsbeslutning for fol- 
ketinget, nemlig forslag til folketingsbeslut- 
ning om anbringelse af midlerne i visse sel- 
skaber m. m.,,, forslag' til folketingsbeslutning 
om oprettelse af Danske Erhvervs Investe- 
ringsfond og forslag til follcetingsbeslutning 
om statslig kvalitetskontrol af industrieksport. 

De tre forslag indgår i det kompleks af 
lovforslag og beslutningsforslag, som social- 
istisk folkeparti, fremsætter som sit bidrag 
til debatten om den økonomiske situation, 
og der skal i almindelighed henvises til den 
mundtlige fremsættelse af forslaget til æn- 
dring af lov om Danmarks Nationalbank 
m. fl. lovforslag. 홢 , 

Idet jeg i øvrigt skal henvise til de be- 


